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ČESKO: Začínají panovat vážné pochybnosti o tom, zda státem vyplácené dotace plní
veřejně prospěšný účel, nebo zda jsou pouze cílenou pomocí pro několik podnikatelů, která
navíc přispívá k velkým nespravedlnostem na trhu. Je totiž velký rozdíl podnikat se státní
podporou a podnikat tak, že si musíte na vše vydělat.

Pokřivený trh
Představte si člověka, který se snaží vyrábět nějaký zemědělský produkt, aniž by dosáhl na dotace.
Řekne si za něj určitou cenu, která odpovídá vynaloženým nákladům a práci a k tomu si přičte
rozumnou marži. Potom ale přijde konkurent, který v tom umí takříkajíc chodit a první, co udělá, je
to, že si požádá o dotaci. Velkou část nákladů má tedy zaplacených dopředu a může si na produkt
dovolit dát úplně jinou cenu. Mezi zákazníky pochopitelně zvítězí, jelikož nikdo nechce za to samé
platit více.

Takto dotace jednoznačně křiví trh. Stát v rámci takzvaného konsolidačního balíčku oznámil, že se
zaměří i na omezování těchto státních podpor. Podle expertů se však nic moc nestalo a raději se
budou tahat peníze z kapes zákazníků.

Mezi největšími sběrateli dotací lze přitom najít skutečně zajímavé subjekty. Je již notoricky známou
věcí, že mezi rekordmany patří společnosti z holdingu Agrofert, kde navíc panuje řada pochybností o
správnosti udělení dotace, a to například v případě stomilionového příspěvku na výstavbu linky pro
výrobu toastového chleba.

Seznam čerpaných dotací spojených se jménem Lukáše Jurečky. / Foto: Hlídač státu
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Je to dotační borec
Najdou se ale i jiní přeborníci. Například bratr ministra práce a sociálních věcí Lukáš Jurečka získal
prostřednictvím firem, ve kterých působil v nejrůznějších výkonných i kontrolních orgánech, na
dotacích neuvěřitelných 291 milionů korun. Vyplývá to z údajů prezentovaných portálem Hlídač
státu.

Například zemědělské družstvo Pooslaví čerpalo hned 42 dotací v úhrnné výši 181 milionů korun.
Akční skupina Brána Brněnská potom získala dalších 65 milionů. Podle Lukáše Jurečky však k těmto
subjektům nemá majetkoprávní vztah a pouze působí v jejích výkonných či dozorových orgánech.

Server Parlamentní listy upozornil na skutečnost, že právě družstvo Pooslaví začalo čerpat větší
množství dotačních prostředků poté, co se ministrem zemědělství stal Marian Jurečka.

“Dle výkazu zisku a ztráty za rok 2011, který lze nalézt ve veřejném rejstříku firem, je uvedeno, že
družstvo POOSLAVÍ čerpalo za rok 2011 dotace v celkové výši 11,890 mil. Kč a v roce 2010 částku
11,394 mil. Kč (řádek Ostatní provozní výnosy). Zde lze dokázat, že provozní dotace družstva jsou
v Hlídači státu bohužel uváděny v nesprávné výši,” uvedl k tomu Lukáš Jurečka. “Družstvo
POOSLAVÍ se řádně přihlásilo k dotačním titulům, ke kterým se mohly přihlásit všechny zemědělské
subjekty působící v ČR. Hodnocení každého projektu probíhá dle předem stanovených kritérií, které
zemědělec splní nebo nesplní, celý proces je transparentní a do hodnocení nemůže zasáhnout žádný
ministr, to je dáno nastavenými pravidly.“

Lukáš Jurečka jakékoliv zvýhodnění na základě příbuzenského vztahu s ministrem Marianem
Jurečkou odmítá. Poukazuje i na skutečnost, že s ním spojené společnosti v některých žádostech
uspěly, avšak v jiných byly zase neúspěšné a dotaci získali jiní zemědělci.

Shodou okolností nedávno vzbudila pozdvižení cesta Petra Fialy právě do zemědělského družstva,
kde se potkal s Lukášem Jurečkou. Bylo to přitom v době, kdy se proti premiérovi bouřila velká část
země v rámci stávek a demonstrací.
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